



**Wilson
Center**

Digital Archive
International History Declassified

digitalarchive.wilsoncenter.org

October 23, 1962

Soviet Report on American Secrecy Efforts

Citation:

"Soviet Report on American Secrecy Efforts", October 23, 1962, Wilson Center Digital Archive, CWIHP archive.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/114519>

Summary:

Report on US secrecy prior to President Kennedy's October 22 speech announcing the discovery of Soviet missiles in Cuba and the start of a US blockade. Also describes press conference by Robert McNamara.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

8. МР-1

СОВЕРШЕННО СЕКРЕТНО
(по заполнению)

С П Р А В К А № 5424/273 от 24.X.62г.

входящей (исходящей) шифртелеграммы № 30372/775

от 23 сентября 1962г. из Вашингтона

"Сведения не содержат секретных данных. Не использовать".

Объявленные КЕННЕДИ мероприятия США готовились в обстановке строжайшей секретности. Все сотрудники государственных учреждений, имевшие отношение к подготовке планов борьбы, предупреждены о том, что разглашение военных мероприятий будет рассматриваться как государственная измена. У советского посольства сразу же после выступления КЕННЕДИ был выставлен наряд полиции из 7 человек и 3-х сотрудников контрразведки.

Корреспондент ТАСС не был допущен на пресс-конференцию в госдепартамент для американских и иностранных корреспондентов.

В 20.00 МАКНАМАРА проводил пресс-конференцию. На вопрос английского корреспондента, готовы ли американцы топить советские суда, которые откажутся остановиться по требованию американских военно-морских судов, МАКНАМАРА ответил утвердительно. Он показал фотографии якобы советских ракетных установок и самолетов "ИЛ-28". Он также объявил, что приказом президента американские войска во всем мире приведены в состояние полной боевой готовности.

File 90238, Vol. 1

печ. [REDACTED]
Бед. № [REDACTED]

Составлена (отпечатана) в I экз. учтена в журнале
№ [REDACTED] и подшита в дело № [REDACTED]

TOP SECRET
(when filled)

REPORT #5424/273 from 24.X.62
from incoming (outgoing) ciphered telegram # 30472/775
from 23 October 1962 from Washington

"Reports do not contain secret information. Do not use."
[name and date redacted]

KENNEDY's announcement of USA's actions was prepared in an atmosphere of the greatest secrecy. All government agency employees involved in the preparation of battle plans were forewarned that divulgence of military undertakings would be judged as state treason. Immediately following KENNEDY's speech, a police detail of 7 people and 3 counterintelligence officials was stationed in front of the Soviet embassy.

The reporter from TASS was not admitted to the State Department press conference for American and foreign correspondents.

At 20.00 MCNAMARA held a press conference. Responding to the question from an English correspondent whether Americans are prepared to sink Soviet ships that refuse to stop on the demand of American military ships, MCNAMARA replied in the positive. He showed photographs of purportedly Soviet missile installations and "IL-28" airplanes. He also announced that by the order of the American president, all American forces throughout the world have been put in the state of complete battle readiness.

Copies made (typed): I, accounted in register
[redacted]

typ[ed] [redacted] as # _ and stowed in file# __ _
reg[ister] #[redacted] Executed by [redacted] [signature]
26.X.62